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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

رئیس جمهوری که سودای اختیارات بیشتر دارد
از اختیاراتش استفاده نمی کند

سرویس سیاسی ـ
علی رغم اینکه رئیس جمهور سودای اختیارات بیشتر در سر دارد و همین، بهانه حاشیه سازی وی و حامیانش و معرکه گیری 
روی افزایش اختیارات رئیس جمهور برای فرار از پاسخگویی بابت مشکلات موجود را در پی داشته، شماری از طیف اصلاح طلب 
معتقدند وی از اختیارات موجود استفاده نمی کند. روزنامه آرمان ملی در شماره روز پنج شنبه گفت وگویی را با عبدالله ناصری، 
فعال سیاســی مدعی اصلاحات منتشر کرده اســت. این روزنامه از وی پرسیده است: عده اي مطرح مي کنند با وجود اینکه 
رئیس جمهور از اختیارات محدود و نحوه نظارت شوراي نگهبان بر اصل 113 گلایه دارد، اما از اختیارات موجود خود نیز براي 
رتق و فتق امور کشــور به نحو احســن استفاده نمي کند. تحلیل شما چگونه است؟ ناصری نیز گفته است: »من هم معتقدم 
که حتما آقاي روحاني از تمامي اختیارات خود استفاده نمي کند. در این مورد انتقاداتي که به آقاي روحاني وجود دارد بیش 
از همه روساي جمهوري قبلي است. یعني با همه این معضلات و تنگناها آقاي روحاني متأسفانه از اختیارات خود استفاده 
نکرده و از همان سال 92 در انتخاب وزرا، ستاد مدیریتي، استانداران و به کارگیري یک تیم منسجم کاربردي و نداشتن برنامه 
براي شــرایط بحراني نتوانســت به نحو احسن و درست از همه اختیارات خود استفاده کند. من اگر بخواهم به صراحت بابت 
اســتفاده از اختیارات موجود به آقاي روحاني نمره اي بدهم به طور متعارف نمره خوبي به وي نخواهم داد.« علی رغم اینکه 
رئیس جمهور ســودای اختیارات بیشتر در سر دارد و همین، بهانه حاشیه سازی وی و حامیانش و معرکه گیری روی افزایش 
اختیارات رئیس جمهور برای فرار از پاسخگویی بابت مشکلات موجود را در پی داشته، شماری از طیف اصلاح طلب معتقدند وی 
از اختیارات موجود استفاده نمی کند. مصطفی  هاشمی طبا نیز چند روز قبل در مصاحبه با همین روزنامه گفته بود: »رئیس جمهور 
موقعي که نامزد رئیس جمهوري مي شود با علم به این موضوع که تفسیر قانون اساسي با شوراي نگهبان است رئیس جمهور 
شده است. هرچند ایشان حقوقدان است. بنابر این کسي که آشنا است به این مسائل باید نسبت به قانون تمکین کند. البته 
من حرفم چیز دیگري است که آیا رئیس جمهور از اختیاراتي که در زمینه هاي مختلف دارد و مورد تایید شوراي نگهبان است 
کاملاًًً اســتفاده مي کند که نسبت به اصل 113 و تفسیر شوراي نگهبان معترض است؟ من معتقدم رئیس جمهور در همان 
حدي که تفسیر شوراي نگهبان اختیاراتش را محدود کرده هم مي تواند عملکرد درستي داشته باشد. البته درست است که 
رئیس جمهور مجري قانون اساسي است، اما باید تفسیر شود که رئیس جمهور تا کجا اختیارات دارد که شوراي نگهبان به عنوان 
مفسر قانون اساسي مي گوید رئیس جمهور تا حد مشخص مي تواند به قانون اساسي عمل کند. آقاي احمدي نژاد نیز همین 
مسئله را داشت.« وی افزوده بود: »از طرف دیگر دولت 3 سال است که راجع به قطع کردن یارانه ثروتمندان تسامح مي کند 
اینکه در اختیارات خود دولت است چرا از اختیارات خود استفاده نمي کنند. خیلي جاهاي دیگر نیز رئیس جمهور مي تواند از 
اختیارات خود استفاده کند. بله؛ قوه قضائیه به نحو دیگري است، اما رئیس جمهور با علم به شرایط و ضوابط موجود و تفسیر 
شــوراي نگهبان از قانون اساســي کاندیدا شده یا بنده که در سال 96 کاندیدا شدم با توجه به وضع موجود و صلاحیت هاي 
موجود در قانون اساسي نامزد انتخابات شدم. لذا من اصلا این را قبول ندارم که رئیس جمهور خود بخواهد قانون اساسي را 
تفسیر کند. به هر حال در قانون اساسي مرجعي وجود دارد و کساني که مسئولیت مي گیرند باید مطابق قانون اساسي عمل 

کنند و از اختیارات خود به نحو احسن استفاده کنند.«
فصل انتخابات و شروع دو قطبی بازی مدعیان اصلاحات برای پوشش ناکارآمدی

روزنامه اعتماد روز پنجشنبه در گزارشی با عنوان »اختلاف بر سر قانون اساسي« نوشت: »شیخ اعتدال بارها از لزوم بازگشت 
به قانون اساسي، اجراي اصل 59 و برگزاري همه پرسي و همچنین اصل 113 سخن گفت ولي هرگز به طور شفاف جهت اعمال 
حقوق خویش گام برنداشت و به اظهارات رسانه اي بسنده کرد... ولي آخرین گفته هاي او که در جریان پاسخ به سؤال »اعتماد« 

در سیزدهمین نشست مطبوعاتي اش بیان شد، دوباره با واکنش هاي قابل توجهي همراه شده است.«
رئیس جمهور که سنگ بنای دولت را توافق هسته ای به هر قیمت گذاشت و در مسیر دستیابی به آن امتیازات نقد داد و 
مشتی وعده نسیه گرفت و بدعهدی حریف را دوباره تجربه کرد، آیا در موضوع لزوم مقاومت در برابر زیاده خواهی آمریکا و غرب 
و تمرکز هوشمندانه روی ظرفیت های درون کشور و فعال سازی آنها تردیدی دارد که روی طبل همه پرسی می کوبد؟ طبعا با 
مسیر خسارت بار طی شده ظرف 6 سال اخیر و وضوح مطالبه معیشتی مردم دلیلی برای طرح چنین مسائلی باقی نمی ماند 
و برای افکار عمومی  معلوم است که این کنش ها هدفی جز فرافکنی و دو قطبی سازی برای فرار از مسئولیت پذیری و قبول 
واقعیت ندارد. چندی پیش سعید حجاریان در واکنش به بهانه تراشی جدید رئیس جمهور و اصلاح طلبان درباره همه پرسی 
گفته بود: اگر مقصود ایشان ]روحانی[ اختلاف جناح ها بر سر سیاست هاست، طبیعتاًًً قوه مقننه بنا به کارکردش این اختلافات 
را حل می کند و اگر مجلس در این امر ناموفق بود مجمع تشخیص مصلحت نظام به موضوع ورود کرده و حل اختلاف می کند. 
حجاریان در ادامه انتقاد خود از طرح همه پرسی روحانی یادآور شد: واقعیت این است که ایشان به عنوان حقوقدان می خواهند 

مسئله ای سیاسی را از طریق حقوقی حل کنند که طریقی است صعب و دشوار.
تقلا برای سرگرم کردن افکار عمومی  به حواشی 

روزنامه همدلی گزارش یک خود را به اظهارات اخیر رئیس جمهور در مورد اصل 113 قانون اساسی اختصاص داده و به 
نقل از محمد  هاشمی، برادر مرحوم  هاشمی رفسنجانی نوشته است: »تفسیری که شورای نگهبان درباره اصل 113 قانون اساسی 
انجام داده است درست نیست. تفسیر نباید خلاف قانون اساسی باشد. بنابراین بر اساس اصل 113 قانون اساسی مسئولیت 
اجرای این قانون بر عهده رئیس جمهور است. وقتی او مسئول است باید بر اجرا کنترل نیز داشته باشد و حتی به قوای سه 
گانه اخطار هم بکند. این موارد در قانون اساسی کاملًاً روشن و واضح ذکر شده است و بر اساس آن نمی توان خلافش را تفسیر 
کرد. تفسیر برای جایی است که ابهامی  وجود داشته باشد. تفسیر فقط توضیح قانون است. اینکه رئیس جمهور مسئول اجرای 
قانون اساسی است تفسیر نیاز ندارد و غیرقابل انکار است. حتی رئیس جمهور اگر ببیند تخلفی انجام شده است، غیراز تذکراتی 
که می دهد حق شکایت و احضار نیز دارد. پس از مقام رهبری رئیس جمهور عالی ترین مقام رسمی کشور است و مسئولیت 
اجرای قانون اساسی و ریاست قوه مجریه را جز در مواردی که مستقیماً به رهبری مربوط می شود برعهده دارد.« همدلی نوشته 
است: »هاشمی  درباره ابزارهایی که رئیس جمهوری می تواند برای نظارت بر اجرای قانون اساسی استفاده کند، می گوید: یکی 
از ابزارهای مهم رئیس جمهوری برای نظارت بر اجرای قانون اساسی استفاده از تذکر است. از آن جایی که خود قانون اساسی 
در این باره صراحتا مسئولیت را به رئیس جمهوری واگذار کرده است، در نتیجه رئیس جمهوری می تواند هم اخطار قانون اساسی 
بدهد و هم اینکه از نهادی که تخلف کرده است شکایت کند.« این روزنامه زنجیره ای در ادامه آورده است: »مزین با تأکید بر 
اینکه نظارت استصوابی بر انتخابات در قانون اساسی نیامده است، ادامه می دهد: نظارت استصوابی تفسیری است که شورای 
نگهبان ارائه داده است اصل نظارت استطلاعی است یعنی فقط اطلاع داده شود نه نظارت استصوابی.« لازم به ذکر است اصل 
113 قانون اساســی مقرر می دارد: »اصل  یکصد و ســیزدهم: پس  از مقام  رهبری  رئیس  جمهور عالیترین  مقام  رسمی  کشور 
است  و مسئولیت  اجرای  قانون  اساسی  و ریاست  قوه  مجریه  را جز در اموری  که  مستقیماً به  رهبری  مربوط می  شود، بر عهده  
دارد.«. اصل 98 قانون اساسی هم اشعار می دارد: »تفسیر قانون  اساسی  به  عهده  شورای  نگهبان  است  که  با تصویب  سه  چهارم  
آنان  انجام  می  شود.« همچنین در تفسیر اصل 113 آمده است: »مستفاد از اصول متعدد قانون اساسی آن است که مقصود از 
مسئولیت اجراء در اصل 113 قانون اساسی، امری غیراز نظارت بر اجرای قانون اساسی است« و همچنین »در مواردی که به 
موجب قانون اساسی رئیس جمهور حق نظارت و مسئولیت اجراء ندارد، حق ایجاد هیچ گونه تشکیلاتی را هم ندارد.«. از این رو 
همه مسائل صریحا در قانون اساسی مطرح شده و تلاش مدعیان اصلاحات و طرح مسائلی مانند اینکه »تفسیر شورای نگهبان 
درست نیست!« که یادآور اظهارات فتنه گران 88 است صرفاً برای فرار از پاسخگویی و سرگرم کردن افکار عمومی  به حواشی است.

ناکارآمدی خود را تعمیم ندهید
روزنامه دولتی ایران در شماره روز پنج شنبه در مطلبی نوشت: »بسیاری از ناظران و حتی صاحبنظران حوزه اقتصادی 
نیز بر این اعتقاد هستند که مسائل ما در بخش های اقتصادی و معیشت و صنعت دارای ریشه هایی سیاسی است که با نادیده 
گرفتن آن، امکان بهبود شرایط وجود ندارد. اثبات این مهم نیز کار چندان سخت و پیچیده ای نیست؛ در واقع این مسائل حوزه 
سیاسی از نظر کارآمدی هستند که زمینه ساز روی کار آمدن مدیران ضعیف و غیرمتخصص، اتخاذ تصمیمات غیرکارشناسی و 
نادرست، امکان ایجاد رانت و فضای غیرشفاف و نظایر دیگر آن می شوند که مستقیماً به مشکلات اقتصادی منجر می گردد. در 
شرایط کنونی ما نیازمند جدی بررسی مسئله کارآمدی در سیســـــــــتم تصمیم گیری، تصمیم سازی و اداره کشور هستیم 
و همپای آن نیاز داریم این واقعیت را بپذیریم که مسئله کارآمدی صرفاً موضوعی محدود به حوزه اقتصاد نیست و در بقیه 
بخش ها نیز به اندازه بخش های اقتصادی از این منظر با مشکل مواجه هستیم.« این فرافکنی در حالی است که طیف مدعی 
اصلاحات ـ اعتدال امروز باید پاسخگوی معطل ماندن توانمندی های درونی به پای اعتماد به آمریکا و غرب و ناکارآمدی خود 
در دولت، مجلس و شوراهای شهر باشد. از طیفی که با رقیب هراسی، دو قطبی سازی و جنگ روانی مردم را فریب می دهد و 
پست های مختلف در قوای مجریه و مقننه در اختیار می گیرد و همانجا هم دغدغه ای جز کنسرت و رفتن زنان به ورزشگاه و 
رفع حصر ندارد، توقعی بیش از این نیست که تقلا کند تا سوءمدیریت، بی برنامگی، بی توجهی  اش به مطالبات اصلی مردم و 

حاشیه سازی  اش برای رسیدن به اهداف نامشروع را با متهم کردن نهادهای دیگر بپوشاند.

درمکتب امام

 الحسین یجمعنا
 اگــر قدرت های بزرگ در منطقه های خودشــان بخواهند که یک اجتماعی 
ایجاد کنند، با فعالیت های زیادی که شاید چند روز یا چند دهه می کنند، در یک 
شــهری، یک عده - فرض کنید-  صدهزار نفــری، پنجاه هزار نفری با خرج های 
زیاد و زحمت های زیاد مجتمع می شوند و به قول آن کسی که می خواهد صحبت 
کند، گوش می دهند. لکن شما می بینید که برای خاطر همین مجالسی که مردم 
را به هم پیوند داده است، این مجالس عزایی که مردم را به هم جوش داده است، 
به مجرد اینکه یک مطلبی پیش می آید، در یک شهر نه، در سرتاسر کشور، تمام 
قشرهای مردم و عزاداران حضرت سیدالشهدا مجتمع می شوند و احتیاج به اینکه 
زیاد زحمت کشیده بشود و تبلیغات بشود ندارد؛ با یک کلمه، وقتی مردم ببینند 
که این کلمه از حلقوم سیدالشهدا)ع( بیرون می آید همه با هم مجتمع می شوند.
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وجود نوراني حضرت امیر)ع( در کلمه هفتاد و سوم نهج البلاغه فرمود: »مَنْ 
نصََبَ نفَْسَهُ للِنَّاسِ إمَِاماً ]فَعَلیَْهِ أنَْ یبَْدَأَ[ فَلیَْبْدَأْ بتَِعْلیِمِ نفَْسِهِ قَبْلَ تعَْلیِمِ غَیْرِهِ وَ 
بهَُا أحََقُّ باِلْجِْلَالِ  لیَْکُنْ تأَدِْیبُهُ بسِِیرَتهِِ قَبْلَ تأَدِْیبِهِ بلِسَِانهِِ وَ مُعَلِّمُ نفَْسِهِ وَ مُؤَدِّ
بهِِم « )هر که خود را در مقام پیشوایی مردم قرار دهد  مِنْ مُعَلِّمِ النَّاسِ وَ مُؤَدِّ
بایــد پیش از تعلیم دیگران، به تعلیم خود بپردازد و پیش از آنکه با زبانش 
تربیت کند، با رفتار خود تربیت نماید و کسی که آموزگار و مربیّ خود باشد 
بیشتر سزاوار بزرگداشت است تا آن که آموزگار و مربی دیگران است.(؛ این 
یکی از کلمات نورانی نوراني حضرت امیر)ع( است که براي فرزندشان فرمودند.

تربیت، با سیره عملی تحقق می یابد
 آنچه الآن در آموزش و پرورش مطرح است همانند چیزي است که در 
حوزه ها مطرح اســت و گاهي هم در دانشگاه ها. ما در حوزه پنج روز درس 
فقه و اخلاق و مسائل کلامي و اینها را داریم به عنوان تعلیم. روز پنج شنبه 
هم جلساتي است به عنوان اخلاق. معناي آن این نیست که ما یک تعلیمي 
داریم و یک تربیتي، مرزشان جداست. آنچه ما مبتلاییم مثل آنچه آموزش و 
پرورش مبتلاست، این توسعه تعلیم است نه تربیت. تربیت یک اصل است، 
تعلیم یک اصل اســت، آنچه در آموزش و پرورش مطرح است مثل چیزي 
است که ما در حوزه داریم. ما تعلیم را توسعه دادیم نه اینکه در کنار تعلیم، 

تربیت پیدا کردیم.
این یک مطلب عمیق علمي است و آن این است که تربیت با گفتن و 
شنیدن نیست. یک انسان پاک وقتي دارد حرکت مي کند مي نشیند، مي آموزد 
حرف مي زند، این از دهانش نور درمي آید، این مي شود تربیت؛ این چه کاري 
به درس دارد؟ اگر کســي یک آدم نوراني را ببیند و چشــم و گوش داشته 

باشد، ممکن نیست جذب نشود.
الآن حوزه ها تعلیم را توسعه دادند، در روزهاي پنج شنبه که مثلًا درباره 
قرآن یا نهج البلاغه یا سیره ائمه)علیهم السلام( بحث مي شود؛ همین معنا 
هم در آموزش و پرورش است که تعلیم را توسعه مي دادند. یک وقت هایی 
در ایام هفته درس ریاضي و فیزیک و شیمي و تاریخ و مانند آن مي دهند، 
برنامه هاي دیگری هم دارند که سیره ائمه را یاد مي دهند؛ اما اگر کسي )وَ 
جَعَلنْا لهَُ نوُراً یمَْشــي  بهِِ فيِ النَّاسِ(؛)1( یک انسان طیب و طاهري که اقتدا 

کند به وجود مبارک وليّ عصر، آن مي شود تربیت.
مــا در زیارت آل یس به وجــود مبارک حضرت عرض ادب مي کنیم و 
لَامُ عَلیَْکَ حِینَ تقَُومُ«؛ آن وقتي  ــلَامُ عَلیَْکَ حِینَ تقَْعُدُ السَّ مي گوییم :»الَسَّ
که مي نشیني سلام برتو؛ یعني نشستن تو آموزنده است. آن وقتي که بلند 
مي شــوي سلام بر تو؛ یعني قیام تو آموزنده است. نه بیراهه مي روي نه راه 
لَامُ عَلیَْکَ حِینَ تقَْرَأُ  کسي را مي بندي. اگر مي نشیني درست مي نشیني »الَسَّ
وَ تبَُیِّــنُ«؛)2( ما باید بدانیم اخلاق یعني اخلاق! درس ها هم یعني درس ها! 

توسعه درس و توسعه علم، اخلاق نیست.
این بیان نوراني را وجود مبارک حضرت امیر با این جمله نوراني مشخص 
فرمود؛ فرمود: پسرم! اگر معلم شدي، پیش نماز شدي، هر سِمتي پیدا کردي، 
در صدد این هستي که جامعه را اصلاح کني و امام جامعه باشی ،قبلًا خود 

را بساز:
دلا خــود را در آینه چو کــژ بیني هر آینه

تو کژ باشي نه آینه، تو خود را راست کن اول)3(
فرمود پاک باش. این چنین نیست که گوش و چشم همه بسته باشد، 
البته خیلي ها هستند که چشم و گوش و شامه دروني شان باز است؛ وقتي 
ببینند یک آقایي که حرفش مطابق با عملش نیست، این بدبوست و بوي بد 

را استشمام مي کنند؛ همه مردم شامه بسته نیستند.
پاک شدن از بوی بد گناه با استغفار

این بیان نوراني پیغمبر)صلی الله علیه و آله( برای ملائکه نیســت، برای 
رُوا باِلاسْتِغْفَارِ«؛ اگر یک وقت لغزشي دارید فوراً  انسان هاست، فرمود: »تعََطَّ
استغفار کنید، چرا؟ براي اینکه گناه بدبوست، یک لاشه بدبوست، اگر یک لاشه 
بدبویي در جیب آدم باشد، به هر حال بویش را دیگران استشمام مي کنند. 
یک وقت گفته می شود که اگر استغفار کنید و گناهتان با استغفار بخشوده 
رُوا  نشد، در قیامت کیفر مي بینید، این تعلیم است. یک وقت مي فرماید: »تعََطَّ
نوُب «؛)4( با استغفار خودتان را معطر کنید  کُمْ رَوَائحُِ الذُّ باِلاسْتِغْفَارِ لَا تفَْضَحَنَّ
وگرنه بويِ بد گناه شما را رسوا مي کند، یک وقت سر از اختلاس و نجومي 

در مي آید، این کاري به تعلیم ندارد.
آنجا که مي فرماید استغفار کنید براي اینکه در قیامت حساب و کتاب 
را بررســي مي کنند این تعلیم است؛ اما آنجا که مي فرماید خودت را معطر 
کن، این تربیت اســت. یک انسان طیب و طاهر، معطر است؛ منتها آنها که 
شامه شان باز است استشمام مي کنند! آنها که شامه شان بسته است بوي بد 
را استشمام نمي کنند، بوي خوب را هم استشمام نمي کنند. حضرت فرمود 
کسي که معلم شد، باید قبل از اینکه به دیگران چیز یاد بدهد، خود را طیّب 
و طاهر کند، یک؛ با طیب و طاهر شدن، دیگران را تعلیم کند، دو؛ آن وقت 
این الفاظي که مي گوید این الفاظ ترجمه آن است، نه اینکه این الفاظي که 
معلم مي گوید این عین علم باشــد، اینها ترجمه آنهاســت. این آقا طیّب و 
طاهر است و با طِیب و طهارت سخن مي گوید قبل از اینکه دیگران را مطهر 
کند،خود را تطهیر مي کند؛ قبل از اینکه به دیگران عطر بدهد خود را معطر 

مي کند، بعد شروع مي کند به عطر دادن.
این بیان نوراني حضرت امیر است که فرمود: » مَنْ نصََبَ نفَْسَهُ للِنَّاسِ 
إمَِاما؛ً هر که خود را در مقام پیشوایی مردم قرار دهد « حالا فرق نمي کند 
که یا امام جماعت است یا امام جمعه است یا امام کلاس است، چون معلم 
به هر حال امام است، اول خود را تطهیر کند؛ بعد که مي خواهد دیگران را 
تطهیر کند، چگونه این کار را بکند؟ سخنراني کند؟ درس بگوید؟ یا از راه عمل 
جامعه را تطهیر و تطییب کند: »وَ لیَْکُنْ تأَدِْیبُهُ بسِِیرَتهِِ قَبْلَ تأَدِْیبِهِ بلِسَِانهِِ«؛ 
اینکه بزرگان، مثل شیخ  اشراق و دیگران از بعضي از نصوص استفاده کردند 
مي گفتند: »من لا ینفعک لحظه لا ینفعک لفظه« همین است.)5( فرمودند آن 
عالمي که دیدار او شما را عوض نکند لفظش هم عوض کننده نیست.کسي 
که رفتارش عوض کننده نیســت، گفتارش چگونه اثر مي گذارد؟ آن بیانات 

را از همین جا استفاده کردند »وَ لیَْکُنْ تأَدِْیبُهُ بسِِیرَتهِِ قَبْلَ تأَدِْیبِهِ بلِسَِانهِِ«.
پس دو امر وجود دارد: یکي تعلیم است یکي تربیت. برنامه تربیتي داشتن، 
توســعه تعلیم است نه تربیت. تربیت با عمل است، تعلیم با لفظ و گفتار و 
شنیدار و مانند آن است، یک وقت انسان فیزیک و شیمي و زمین شناسي و 
آسمان شناسي تدریس مي کند؛ یک وقت امام شناسي تدریس مي کند، سیره 
امام را مي گوید، قرآن را تفسیر مي کند همه اینها تعلیم است. توسعه تعلیم 
غیر از تهذیب و تربیت است. تربیت یک عمل فعلي است؛ یعني معلم طوري 

باید باشد که عطر پراکنده کند.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله(
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* خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود. 

تربیت دیگران با عمل میسر است

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه برای 
انقلاب اسلامی ما نیز در آستانه گام دوم از این 
گنجینه الهی و آسمانی رونمایی شد، گفت: 
امروز اربعین به اسم رمز شیعه برای سازماندهی 

تحولات بزرگ تاریخ تبدیل شده است.
حجت الاسلام و المسلمین محمد جواد حاج 
علــی اکبری در خطبه های نمــاز جمعه تهران با 
بیان اینکه جهان شاهد یک اتفاق بزرگ، بی نظیر، 
حیرت انگیز و خیره کننده است، بیان داشت: اربعین 
پدیده ای اعجاب آور و باشکوه و حقیقتا الهام بخش 
است. از نگاه مومنان راهپیمایی میلیونی اربعین یک 
اعجاز است. اگر راست می گویید نه مثل اربعین بلکه 

گوشه ای از آن را به این زیبایی بیاورید.
امام جمعه موقت تهران تاکید کرد: اربعین یک 
پدیده الهی و آسمانی و نشانه اراده نصرت الهی بر 
امت اسلامی اســت. این باب لطف و رحمت الهی 
نویدبخش تحقق عالم دیگری است و ما در اربعین 
حسینی شاهد یک ترکیب بدیع از حسین)ع(، کربلا، 

زیارت و پیاده روی هستیم.
به گزارش فارس، وی با تاکید بر اینکه پایه ها 
و بنیان آنچه بعنوان اربعین می شناســیم توسط 
سیدالشهدا و اهل بیت )ع( بنیانگذاری شد، گفت: 
مکتب حسینی را در دو جلد می توان مطالعه کرد، 
جلد اول توسط اباعبدالله و یاران با خون نگاشته شد و 
جلد دوم توسط اهل بیت)ع( خصوصا امام سجاد)ع( 
و حضرت زینب)س( نگاشته شد و این کتاب اربعین 
یک چله فریاد، تبیین، تفسیر، تحقیق و تدقیق است.
حجت الاســلام و المسلمین حاج علی اکبری 
تاکید کرد: برای انقلاب اسلامی ما نیز در آستانه گام 
دوم از این گنجینه الهی و آسمانی رونمایی شد. امروز 
اربعین به اسم رمز شیعه برای سازماندهی تحولات 

بزرگ تاریخ تبدیل شده است.
امام جمعــه موقت تهران خاطرنشــان کرد: 
تحمل، صبر، مقاومت و تقویت روحیه استقامت با 
جان و دل و فکر انسان مؤمن فرصتی برای زائرین 

محسوب می شود.

وی گفت: اربعین دستگاهی متفاوت برای تقویت 
فرهنگی مردم است، ضمن اینکه از نظر جامعه شناسی 
هم در دهه اخیر، اربعین توانســته فرصتی ناب و 
ســرمایه ای اجتماعی برای دوستداران اهل بیت و 
جهان اسلام بوده که می تواند روحیه جمعی را حول 

محور امامت و ولایت تقویت کند.
حجت الاســلام و المسلمین حاج علی اکبری 
بیان داشت: اربعین، سرمایه را به دل جامعه انسانی 
تزریق می کند و صف بنــدی فوق العاده ای در برابر 
دشمنان ایجاد کرده و منجر به نهضت و قیام آفرینی 

خواهد شد.
وی اظهــار داشــت: وقتــی 30 میلیــون 
عاشــق اباعبدالله)ع( لبیک یا حســین می گویند، 
پشت مستکبرین عالم را لرزانده و به کابوس آنها 

تبدیل شده اند.
امام جمعه موقت تهران خاطرنشان کرد: جامعه 
جهانی با شتاب دهنده اربعین به دنبال گره خوردن 
به معرفت امام حســین)ع( و آرمان مهدوی جهت 
رســیدن به حکومت امام عصر)عج( است، ضمن 
اینکه حاضرین در راهپیمایی اربعین لبیک یا حسین 
می گویند، اما در حقیقت آنها لبیک یا مهدی بر زبان 

خود جاری می کنند.

حجت الاســلام و المسلمین حاج علی اکبری 
گفت:  قدرت اربعین همگان را کنار یکدیگر جمع 
کرده و منجر به اجتماع قلبی عمیقی شده و می شود.
امــام جمعه موقت تهــران خطاب به آموزش 
و پرورش بیان داشــت: باید اربعین را در متن های 
دروس فرزنــدان وارد کــرده و در این زمینه نباید 

کوتاهی صورت گیرد.
وی گفت: دانشگاه ها و حوزه های علمیه نباید 
از نقش تاریخی خود در موضوع اربعین جا بمانند.

حجت الاســلام و المسلمین حاج علی اکبری 
بیان داشت: از اقدام به جا و تحسین برانگیز پاسداران 

گمنام در به هم ریختن شــبکه عنکبوتی تشــکر 
می کنم و ان شاءالله این اقدام شایسته تکمیل شود.

رفتار خردمندانه اهل بیت بعد از واقعه عاشورا 
فتنه گری دشمن را خنثی کرد

حشمت الله قنبری، عضو هیئت علمی دانشگاه 
علوم تحقیقات در ســخنرانی پیش از خطبه های 
نماز جمعه تهران، با اشــاره بــه چهار ویژگی مهم 
بازماندگان کربلا، اظهار داشت: آنها در اوج شهامت 
و بدون خوف و هراس با عزت از نهضت عاشــورا و 
قیام امام حسین علیه السلام دفاع کردند و این در 
شرایطی بود که شاید کمتر کسی فکر می کرد با آن 
همه مصیبت هایی که بر اهل بیت)ع( آمده بود، باز 

هم بتوانند این طور با عزت بر نهضت خود بمانند.
به گزارش ایرنا، وی ویژگــی دوم بازماندگان 
عاشورا را مدیریت شرایط و بی اعتمادی به دشمن 
عنوان کرد و افزود: اعتنا نکردن به وعده های دشمن 
و شــناخت فریبکاری های آنها همچنین مرعوب 
وعده این قوم ظالم نشــدن ویژگی بود که حضرت 

زینب)س( همواره به آن تاکید می کردند.
پژوهشــگر تاریخ اسلام خاطرنشان کرد: با هر 
رفتار استراتژیکی که یزیدیان می چیدند، بازماندگان 
واقعه کربلا با درایت و دقت آن را خنثی می کردند.

عضو هیئت علمی دانشگاه در توضیح ویژگی 
سوم بازماندگان عاشورا، گفت: آنها هیچ گاه از اهداف، 
آرمان ها و استراتژی نهضت عاشورا جدا نشدند و در 
آن شرایط با شجاعت، شهامت، اقتدار و عظمت نه 

تنها تحقیر نشدند بلکه دشمن را تحقیر کردند.
وی افزود: این بازماندگان بزرگوار نه تنها تسلیم 
نشدند بلکه دشمن را به اسارت آوردند و پرچم سید 

الشهدا را برافراشتند.
پژوهشگر تاریخ اسلام چهارمین ویژگی اهل بیت 
امام حسین)ع( بعد از واقعه عاشورا را صبر، متانت، 
ادب و اخلاق اسلامی برشمرد و توضیح داد: رفتار 
خردمندانه و سیاسی اهل بیت موج فتنه گری دشمن 
را خنثی کرد و هر کدام از اهل بیت)ع( به جای خود 
و به اقتضای ماموریتی که داشتند، اثر بخش بودند.

حجت الاسلام حاج علی اکبری در نمازجمعه تهران مطرح کرد

 اربعین؛ اسم رمز شیعه برای تحولات بزرگ تاریخ

قم-خبرنگار کیهان:
امام جمعه قم گفت: روح الله زم به تنهایی 
آلت دست منافقین و کفار بود و ارزشی ندارد 
اما اعترافات او موجب پالایش سیســتم از 

منافقین و سست عنصرها خواهد شد.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های نماز 
جمعه قم که با حضور خیل عظیم مردم ولایتمدار 
این شهر در مصلی قدس برگزار شد، افزود: کانال و 
سایت آمدنیوز اگرچه به ظاهر به نام روح الله زم اداره 
می شد اما حمایت سرویس های امنیتی آمریکا، اروپا 
و صهیونیست ها از او نشان می دهد که طیف وسیعی 
از آلوده های سیاســی در داخل و خارج برای ضربه 

زدن به جمهوری اسلامی در پشت آن قرار دارند.
وی اظهار داشــت: خباثت آنها علیه جمهوری 

اســلامی تا آنجا پیش رفت که به وسیله این کانال 
ساخت تجهیزات تروریستی آموزش داده می شد و 

آشوب ها را ساماندهی می کردند.
تولیت آستان حضرت معصومه)س( با اشاره به 
ارزشمند بودن اطلاعات و داشته های روح الله زم در 
مورد جریانات آلوده سیاسی، گفت: این جریان های 
سیاسی برای جلوگیری از انتشار اعترافات زم به هر 
وسیله ای متوسل می شوند لذا مردم از قوه قضائیه و 
سپاه پاسداران و شورای عالی امنیت ملی انتظار دارند 
جهت تکمیل این عملیات بسیار ارزشمند، اعترافات 
زم منتشر شود تا با این روشنگری خودفروخته ها را 

به مردم معرفی کنند.
وی گام مهمتر را برخورد قاطع با منابع آمدنیوز 
اعــلام و تصریح کرد: قوه قضائیــه باید مزدوران و 

وطن فروشــان را به اشد مجازات برساند که از این 
پس کسی هوس خیانت به اسلام و انقلاب و ایران 

به سرش نزند.
آیت الله ســعیدی در ادامه با اشاره به سخنان 
اخیر رهبر معظم انقــلاب در مورد عزت روزافزون 
سپاه پاســداران در داخل و خارج؛ گفت: نیروهای 
نظامی به خصوص سپاه پاسداران با اخلاص تمام 
وضعیت دفاعی کشــور را به سطحی رسانده اند که 
دشمن دندان جنگ و تجاوز را کشیده و همین امر 
موجب غیظ و غضب آنها علیه سپاه پاسداران شده 
است. البته این خشم دشمنان برای سپاه عزت به 
همراه آورده است. امام جمعه قم در بخش دیگری 
از خطبه ها به جنگ افروزی های آل سعود در منطقه 
اشاره کرد و بیان داشت: آنها همواره در پی تسلط 

بر کشــورهای حوزه خلیج فارس بوده اند و جنگ 
یمن به همین منظور آغاز شد اما بعد از چند سال 
بدون هیچ دســتاوردی برای پایان دادن به آن به 
هر وسیله ای متوسل می شوند تا کمتر از مقاومت 
یمن آسیب ببینند. وی با اشاره به تهمت هایی که 
علیه ایران زده می شود، مخصوصاً در موضوع آرامکو 
اظهار داشــت: ایران اسلامی با هیچ کشوری از در 
جنگ وارد نمی شود اما اگر کشوری بخواهد با زبان 
جنگ با ایران سخن بگوید، قطعاً پشیمان خواهد 
شــد. همانطوری که در جریان ساقط شدن پهپاد 
متجاوز آمریکایی و توقیف نفتکش انگلیسی این ادعا 
اثبات شد. لذا آل سعود بهتر است به جای حمایت از 
جریان های تروریستی و تکفیری با ایران همکاری 

کند تا مشکلات خود را حل کند.

درخواست پلیس از دادستانی برای تعیین تکلیف سایت های »دیوار« و »شیپور« 
رئیس پلیس فتا تهــران بزرگ با بیان 
و شیپور  دیوار  اینکه مشکلات سایت های 
هنوز برطرف نشــده، گفت: کلاهبرداری از 
موضوعات داغی است که همچنان در این 

سایت ها وجود دارد.
سرهنگ تورج کاظمی در گفت وگو با تسنیم، 
در پاسخ به این سؤال که آیا سایت هایی مانند دیوار 
و شیپور به موارد ذکر شده توسط پلیس فتا برای 

برطرف کردن مشکلاتشان اقدام کرده اند یا خیر، 
اظهار داشــت: خیر، مشکلات سایت های دیوار و 
شیپور برطرف نشده و هنوز مشکلات عمده ای در 

این سایت ها وجود دارد.
کاظمی ادامه داد: اینگونه سایت ها همچنان 
امکان معرفی کاربر را ندارند و مدیران این سایت ها 
در صورت ارائه شکایت توسط شهروندان، نمی توانند 
کاربران را معرفی کنند و مشــکلات این سایت ها 

پابرجا است. به گفته وی، کلاهبرداری از موضوعات 
داغی است که همچنان در این سایت ها وجود دارد.
رئیس پلیس فتا تهران با اشاره به نبود آمار دقیق 
از تعداد این پرونده ها گفت: یکی از مشکلات موجود 
این اســت که اینگونه پرونده ها به شوراهای حل 
اختلاف ارجاع داده می شود که پرونده از شورای 
حل اختلاف نیز به کلانتری ها ارسال شده لذا در 

حال حاضر آمار دقیقی وجود ندارد.

کاظمی در پاســخ به این سؤال که آیا پلیس 
فتا تهران بزرگ به مدیران این سایت ها اخطاری 
در سال جاری داده اســت یا خیر، یادآورشد: به 
دلیل عدم وجود آمارهای متمرکز مانند سال های 
گذشته، به موضوع زیاد ورود پیدا نکردیم، مشکلات 
این سایت ها را با دادستانی مطرح کرده و از دستگاه 
قضا خواستیم پلیس فتا را در این حوزه راهنمایی 

کرده تا تعیین تکلیف صورت گیرد.

امام جمعه قم:

وطن فروشان همکار آمدنیوز به مردم معرفی شوند
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فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی 
گفت: تاکنــون  75 درصد از جمعیت زائران 
از طریق مرزهای  اربعین حســینی  ایرانی 

چهارگانه به کشور باز گشته اند. 
سرتیپ حسین اشتری اظهار داشت: هم اکنون 
موج پایانی بازگشت زائران به کشور افزایش یافته و 
طــی دو روز آینده این روند کامل و همه زائران به 
سلامت به وطن باز می گردند. وی با بیان اینکه بیش 
از 57 درصد تردد زائران از مرز مهران صورت گرفته 
است، افزود: تمام مجموعه  پلیس در مرزها مستقر و 
تا پایان کامل عملیات بازگشت زائران به کشور آماده 

خدمات رسانی هستند.
اشتری به رانندگان خودروهای شخصی توصیه 
کرد استراحت در موکب های اربعین سبب می شود از 
حوادث جاده ای جلوگیری شود لذا به همه رانندگان 
توصیه می شود موقع خستگی برای استراحت در این 

موکب ها مستقر شوند.
فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی گفت: 
با توجه به تردد 57 درصدی زائران اربعین حسینی 
از مرز مهران اظهار داشــت: میزان تردد زائران در 
مرزهــای دیگر 47 درصد اســت که مرز مهران با 
این آمار سهم قابل توجهی از تردد زائران را به خود 
اختصاص داده اســت. وی با بیان اینکه بر اساس 
پیش بینی ها تعداد زائران در بازگشت از مرز مهران 
بیشتر از میزان رفت است،  اضافه کرد: مانند سال 
گذشته امکان انتخاب مرز مهران برای زائرانی که از 

مرزهای دیگر وارد عراق شدند، وجود دارد.
اشــتری افزود: با هوشــیاری همه دستگاه ها 
تاکنون مشکل امنیتی نداشتیم و نخواهیم داشت اما 
باید این روزهای پایانی را بیشتر هوشیار و پیش از 
پیش برای مقابله با تهدیدات احتمالی آماده باشیم.
وی خواستار  فعالیت و ماندن مواکب تا آخرین 
روز بازگشــت زائران شد و گفت: امسال حدود 65 
درصد زائران از خودرو شخصی استفاده کردند و در 

مجموع سفر 95 درصد زائران زمینی بود. 
وی تاکید کرد: امســال با وجود افزایش تردد 
زائران تصادفات رانندگی 11 درصد کاهش داشته 

است.

 مرز مهران محل تردد 5/6 میلیون زائر
در یک ماه و نیم گذشته

مدیرکل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
اســتان ایلام گفت: تردد پنج میلیون و 600 هزار 
زائر اربعین از ابتــدای ماه محرم تا 18 ماه صفر از 
مرز مهران ثبت شده اســت.  نورالله دلخواه اظهار 
داشــت: از این میزان تردد بیــش از 2 میلیون و 
211 هزار نفر ورود داشــته و بیش از سه میلیون 
 و 388 هزار نفر هم از مرز مهران خارج شــده اند.
وی پرترددترین محورهای استان ایلام در این مدت 
را محور ایلام - مهران عنوان کرد و افزود: در حال 
حاضر ناوگان اتوبوسی برای جابه جایی مسافران در 
پایانه برکت مستقر است و اتوبوس به اندازه کافی 
برای برگشــت زائران وجود دارد تا کار جابه جایی 

زائران به سهولت انجام  گیرد.
تردد 3میلیون و یکصد هزار نفر به عراق

فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی گفت: 
سه میلیون و 100 هزار زائر اربعین حسینی از چهار 

گذرگاه مرزی کشور به سمت عراق، تردد کردند. 
اشتری گفت :پیش بینی می شود اوج بازگشت 
زائران تا سه شــنبه و چهارشنبه هفته جاری ادامه 

داشته باشد.
وی رقم تردد اتباع خارجی از مرزهای کشــور 
را 300 هزار نفر بیان کرد و گفت: تردد از مرزهای 
شلمچه و چذابه نســبت به سال گذشته افزایش 
چشــمگیری داشــته و تمام اتباع خارجی از مرز 

شلمچه به زیارت کربلا مشرف شدند.
اشــتری مجموع نیروهای انتظامی خوزستان 
مســتقر در مسیرهای شــلمچه و چذابه را هفت 

هزار نفــر عنوان کرد و گفت: بیش از 30 هزار نفر 
در مرزهای کشور مستقر شده اند. وی همچنین با 
اشاره به صدور600 هزار برگ تردد موقت گفت: در 
بحث مشمولان غیرغایب نظیر دانشجویان 130هزار 

فقره برگ تردد صادر شد.
تردد بیش از 6۲۰ هزار زائر از مرز چذابه 
مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
خوزستان گفت : از اول ماه صفر تا صبح روز جمعه 
620 هزار و 630 زائر اربعین حسینی از مرز چذابه 
به عراق، تردد کردند .  غلامعباس بهرامی نیا اظهار 
داشــت : از ایــن تعداد 356 هــزار و 968 نفر زائر 
اربعین از مرز ایران خارج شده و به عتبات عالیات 
مشرف شده اند. بهرامی نیا با اشاره به ورود 214 هزار 
زائر اربعین حسینی ادامه داد : 571 هزار و 500 نفر 
زائــر ایرانی و 49 هزار و 130 نفر اتباع خارجی در 

این پایانه تردد داشته اند. 
مدیــرکل راهداری و حمل و نقــل جاده ای 
خوزستان با بیان اینکه تاکنون یک میلیون و 792 
هزار نفر از مرز شلمچه تردد داشته اند، اظهار داشت: 
تعداد 574 هزار 148 نفر زائر اربعین حسینی نیز 

از این نقطه مرزی تاکنون به کشور بازگشته اند.
بهرامی نیا ادامه داد : طی چند روز اخیر تعداد 
974 هــزار و 853 نفر از 2 مرز شــلمچه و چذابه 
خوزستان به کشور وارد شده و یک میلیون و 485 
هزار و 269 نفر از این دو نقطه مرزی به عراق رفته اند .

دســتور متولی آســتان قدس بــرای تداوم 
خدمت رســانی به زوار تا یک هفته پس از اربعین 
با دستور متولی آستان قدس رضوی خدمت رسانی 
ستاد اربعین این آستان تا یک هفته پس از اربعین 

و تا زمان بازگشت کامل زائران ادامه دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی گفت: 
روند خدمت رســانی آستان قدس رضوی به زائران 
کربلا تا یک هفته پس از اربعین و بازگشــت کامل 
زائران ادامه دارد. وی گفت: درحال حاضر حدود یک 
هزار نفر در ستاد اربعین آستان قدس در مرز مهران 
در حال خدمت رسانی به زائران هستند و خدمات 

متنوع و گسترده ای را به زائران ارائه می دهند.
افزایش یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفری
 زائران اربعین نسبت به سال گذشته 

وزیر کشــور در جلسه ستاد اربعین در مهران 
گفت: امسال نسبت به سال گذشته یک میلیون و 
200 هزار زائر به جمعیت زائران اباعبدالله الحسین)ع( 
افزوده شــده  است.  عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر 
کشور با بیان اینکه امسال شاهد سفر 3/5 میلیون 
زائر از مرزهای کشور به عتبات عالیات بودیم افزود: 
باید تلاش شــود زیرساخت ها در آن سوی مرز نیز 
توسعه یابد و همکاری ها در این خصوص ادامه یابد.
وی افزود: نیاز است امسال آسیب شناسی دقیقی 

جهت شناسایی و رفع مشکلات انجام شود.
وزیر کشــور با بیان اینکه مسئولان هر استان 
آسیب شناسی های لازم را انجام داده و آن را به مرکز 
ارسال کنند تا مورد بررسی قرار گیرد، افزود: با توجه 
به تاکید رهبری نیاز اســت در خصوص طرح های 
تبلیغی و فرهنگی اربعین نیز اقداماتی انجام شود 
و در طرح جامع اربعین به این مهم نیز توجه شود.

وی در پایــان گفــت: بــا توجه بــه اهمیت 
خدمت رســانی بــه زوار در آن ســوی مرز تلاش 
می شود زیرساخت ها در کشور عراق نیز جهت تردد 

زوار در سال های آتی فراهم شود.

 ۷۵ درصد زائران اربعین به كشور بازگشتند

دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه مردم 
عراق در اربعین حســینی با تمام وجود از زائرین 
میزبانی می کنند، گفت: باید به تقویت زیرساخت ها 

در این کشور کمک کنیم. 
به گزارش خبرگزاری فارس از مرز شلمچه، دریابان 
علی شمخانی در جلسه هماهنگی ستاد اربعین در پایانه 
شلمچه، اظهار کرد: راهپیمایی اربعین یک افتخار و یک 
رکورد ملی اســت که در ظرف زمانی محدودی در یک 
کشور امنیت، روادید، بهداشت، خوراک و حمل و نقل سه 

میلیون و 300 هزار نفر تأمین می شود.
وی با بیان اینکه این رکوردها در زمانی برجســته تر 
می شود که ایران به زعم غربی ها، تحت تحریم است، افزود: 
در این ایام فرهنگ های مختلف تحت پرچم واحدی به نام 

حسین)ع( به یکدیگر وصل می شوند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با تأکید بر این موضوع 
که امســال اربعین به نحو مطلوبی در بخش جمعیت و 
کمیت برگزار شد، گفت: باید به تقویت زیرساخت ها در 
کشــور برادر و دوست عراق کمک کرد چرا که مردم این 
کشــور با تمام وجود پذیرای مردمی هستند که آشنایی 

قبلی از آنها ندارند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: جمهوری اسلامی 

تحت هیچ شرایطی دست از باورهای دینی خود نمی کشد 
و هیچ مشکلی نمی تواند مانع از آن شود که مراسم اربعین 

باشکوه تر و بهتر از قبل برگزار نشود.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه برخی 
کوشــیدند تا شــکوه اربعین امســال را از بین ببرند اما 
نتوانســتند کاری از پیش ببرنــد، تصریح کرد: اربعین و 
اســتقبالی که مردم هر روز بیشتر از قبل از آن می کنند 
نشان می دهد که رسالت فرهنگی اربعین تنها در کربلا و 

بین الحرمین نیست.
وی با بیان اینکه اقتدار فرهنگی خوبی در جغرافیای 
ایران در حال شــکل گرفتن است، اظهار کرد: خیلی ها 
کوشیدند تا جریان تکفیری را در خوزستان راه بیندازند، 
اما نتوانستند چون مردم خوزستان مردمی حسینی هستند.
شمخانی تصریح کرد: پایانه شلمچه اگر چه به لحاظ 
پذیــرش زائر پس از مهران قرار دارد اما از نظر خدمات و 
زیرساخت نخســتین پایانه کشور است و این امر مهم و 
الگوســاز است، وقتی یک ایرانی وارد عراق و یا به عکس 
یک عراقی وارد ایران می شود تمامی خدمات موجود در 

این پایانه را می تواند به وضوح ببیند.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی افزود: ما زائران خود 
را به جایی می فرســتیم که زمانی ســایه یک فرد شرور 
بنام صدام بر سر آن کشور بود و این مکان را ناامن کرده 
بود؛ اما امروز امام حسین)ع( خط خون را به خط مودّت 

تبدیل کرده است.
وی با تأکید بر این موضوع که باید برای سال آینده 
در زمینه ساماندهی زائران کار بهتر و بیشتری انجام شود، 
گفت: از تمام دستگاه ها، اعم از نیروهای نظامی، انتظامی، 
امنیتی، سپاه، وزارت امور خارجه که توانستند این رکورد 
را به نام خود ثبت کنند و امنیت را به آشکارترین شکل و 
از لحاظ کمی بهترین کارها را انجام دهند قدردانی می کنیم 

چرا که این اقدامشان نشان از ثبات ایران اسلامی دارد.
شــمخانی افزود: اربعین در آغاز راه است و تازه دارد 

جوانه می زند، اربعین مدافع مظلومترین ملت ها و مخالف 
ظالم ترین حاکمیت ها است.

برادری میان دو ملت ایران و عراق موج می زند 
دبیر شورای عالی امنیت ملی همچنین گفت: برادری 
میان دو ملت ایران و عراق به برکت حماسه اربعین موج 

می زند.
شمخانی در بازدید از مرز چذابه و نحوه خدمت رسانی 
به زائران اربعین حسینی، اظهار کرد: امسال هیچ مشکل 
امنیتی برای زائران در عراق و ایران پدید نیامد و میلیون ها 

زائر از ایران و دیگر کشورها راهی عتبات عالیات شدند.
وی عنوان کرد: مردم در برگزاری باشکوه این حماسه 
و همایــش بزرگ و خدمت به زائران نقش برجســته و 

شایسته ای داشتند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: هیچ کشوری قادر 
نیســت به ایران گزند امنیتی وارد کند، به این دلیل که 
توانمندی های کشور ما برای تمام جهان ثابت شده است.
شــمخانی عنوان کرد: در زمان رژیــم بعثی روابط 
همســایگی ما مبتنی بر میل و خواسته استکبار جهانی 
بود، اما اکنون برادری میان دو کشــور ایران و عراق موج 
می زند و شاهد تعامل و همکاری خوبی میان دو کشور در 

زمینه برگزاری اربعین حسینی هستیم.
وی تاکید کرد: باید از ظرفیت های مناســب اربعین 
حســینی بالاترین اســتفاده را برد تا سال به سال حجم 

زائران اربعین حسینی افزایش یابد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: حماسه اربعین 
حســینی به محوری برای آزادی خواهی و دفاع از خون 
مردم مظلوم فلسطین و تجمع ضدصهیونیستی تبدیل 

خواهد شد.
وی با اشاره به بازگشت زائران به کشور، عنوان کرد: 
تعداد زیادی از زائران در حال بازگشت به کشور هستند 
و در این زمینه تمهیدات خوبی شکل گرفته و امیدواریم 

تمام زائران با سلامتی و عافیت به مقصد خود برگردند.

شمخانی:

باید به تقویت زیرساخت ها در عراق كمک كرد

میزبانی  رئیس جمهور گفت:  اول  معاون 
از این تعداد زائر با توجه به برخی کاستی ها 
در زیرساخت ها کار دشواری است و دولت و 
مردم ایران از مهمان نوازی دولت و ملت عراق 

تشکر می کنند.
اســحاق جهانگیری که روز گذشته به منظور 
حضور در مســیر راهپیمایی اربعین به عراق سفر 
کرده بود، در دیدار با »لؤی الیاسری« استاندار نجف 
 اشرف،  ضمن قدردانی از مراجع بزرگ تقلید نجف 
و مقامــات عراقی در میزبانی از بیش از 3 میلیون 
زائر ایرانی،  اظهار داشت: میزبانی از این تعداد زائر 
با توجه به برخی کاســتی ها در زیرساخت ها کار 
دشواری است و دولت و مردم ایران از مهمان نوازی 

دولت و ملت عراق تشکر می کنند.
معــاون اول رئیس جمهور با  اشــاره به روابط 
مستحکم دو کشور و دو ملت، بر نقش مراسم معنوی 
راهپیمایی اربعین در افزایش تفاهم و دوستی ایران 
و عراق یاد کرد و گفت: حضور میلیون ها عاشق امام 
حسین)ع( از مذاهب و ادیان و کشورهای مختلف در 
یک مقطع زمانی کوتاه نمایش دوستی، همبستگی 

و اتحاد دنیای اسلام است.
وی با بیان اینکه دولت ایران برای رفع مشکلات 
و موانع برگزاری بهتر مراسم راهپیمایی اربعین از 
هیچ اقدامی  دریغ نخواهد کرد، گفت: ممکن است 
در مراســمی  با این عظمت برخی کاســتی ها نیز 
وجود داشته باشد اما روند خدمت رسانی هر سال 

بهتر شده است.
تشکر استاندار نجف از زائران ایرانی

استاندار نجف نیز در این دیدار با  اشاره به اینکه 
مردم عراق و شهر نجف افتخار می کنند که میزبان 
زائران امام حسین)ع( به ویژه زائران ایرانی و معاون 
اول رئیس جمهور ایران هستند گفت: اربعین نقش 
بســزایی در تحکیم روابط دو کشور و دو ملت ایفا 
کرده و باید برای ارتقای مناسبات فیمابین از همه 

ظرفیت ها بهره گرفت.
بــه گزارش مهر، وی افــزود: زائران ایرانی در 
ایام اربعین با رعایت عالی ترین مســائل قانونی و 
انضباطی زیــارت خود را انجام دادند که ما از آنها 

تشکر می کنیم.

جهانگیری در دیدار با استاندار نجف: قدردان دولت و ملت عراق هستیم


